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Academic Year

 ᢝᣒالعام الدرا

Example/Exercise/ Figure Page

Term مثال/تمᗫᖁن / شᜓل الصفحة
الفصل

ᢝ واسᘘᙬدال الجينات التالفة ᗷأخرى سلᘭمة. ᡧᣎوالعلاج الجي ᢝ ᡧᣎالجي ᢕᣂات التعبᘭيوضح آل     BIO.3.3.02.024

Subject Biology-Inspire BIO.3.3.02.024 Illustrate the mechanisms of gene therapy and the replacement of defective genes with healthy ones.

المادة  ᢕᣂسبᘻا - ᢝ ᢔᣐبيولو

ᘌ     BIO.3.3.01.013حلᘭل ، عᣢ أساس الᘘحث ، ᗷعض الآثار الاجتماعᘭة والأخلاقᘭة والقانونᘭة للتكنولوجᘭا الحيᗫᖔة

Grade BIO.3.3.01.013 Analyze, on the basis of research, some of the social, ethical, and legal implications of biotechnology and agriculture.

الصف

ᢝ واسᘘᙬدال الجينات التالفة ᗷأخرى سلᘭمة. ᡧᣎوالعلاج الجي ᢝ ᡧᣎالجي ᢕᣂات التعبᘭيوضح آل     BIO.3.3.02.024

Stream Advanced BIO.3.3.02.024 Illustrate the mechanisms of gene therapy and the replacement of defective genes with healthy ones.

المسار المتقدم 
ᢝ تحدᘌد ال سب وال᜻ـشـف عن الجرائم ᗷاستخدام الحاسوب من خلال 

ᡧᣚ ـشـري وأهميتهᘘب الجينوم الᘭة من الأمراض وتركᘌمة للوقاᘭنات سلᚏة لإنتاج بروتᘭفرات الوراثᘭل الـشـᘌدرس تعدᘌ        BIO.3.3.03.005
امج التفاعلᘭة. ᢔᣂاستخدام ال

Number of Main Questions 
عدد الأسئلة الأساسᘭة

Part (1) - 6 BIO.3.3.03.005 Study the importance of the genetic codes modification in producing intact proteins for the prevention of diseases and the importance of the human 
genome composition in determining the paternity and crime detection, by using the interactive software in a computer.

Part (2) - 10

Part (3) - 4 ᢝ النᖔع 3)   التنافس عᣢ الإمداد المحدود من البᚏئة ᗷالموارد 
ᡧᣚ للأفراد ᢝ ᡧᣎاين الجيᘘادة عدد الأنواع ، 2)   التᗫة زᘭعة عوامل: 1)   إمᜓانᗖجة أرᘭᙬهو ن ᢝᣙᘭأن الانتقاء الطب ᣢل عᘭاستخدام الدلᗷ  يوضح       BIO.3.2.03.008

ᢝ تلك البᚏئة.
ᡧᣚ قاء والتᜓاثرᘘال ᣢقدرة ع ᡵᣂᜧتكون أ ᢝ ᡨᣎة الᘭائنات الحᝣقاء والتᜓاثر ، و 4)     الانتـشـار اللاحق لتلك الᘘحتاجها الأفراد من أجل الᘌ ᢝ ᡨᣎال

Marks per Main Question
 ᢝᣒل سؤال أساᝣالدرجات ل

Part (1) - 5

BIO.3.2.03.008  Explain using evidence that natural selection is the result of four factors: 1) potential for a species to increase in number, 2) the genetic variation of 
individuals in a species 3) competition for an environment’s limited supply of the resources that individuals need in order to survive and reproduce, and 4) the ensuing 
proliferation of those organisms that are better able to survive and reproduce in that environment

Part (2) - 5

Part (3) - 5 ᢝ مدعومان ᗷخطوط متعددة من الأدلة التجᘭᙫᗫᖁة. ᢔᣐأن السلالة المـشـتـركة والتطور البيولوᗷ دᘭتف ᢝ ᡨᣎة الᘭالمعلومات العلم  ᢕᣂتفس      BIO.3.2.02.001

BIO.3.2.02.001 Communicate scientific information that common ancestry and biological evolution are supported by multiple lines of empirical evidence.

****Number of Bonus Questions
عدد الأسئلة الإضافᘭة

2

ᢝ واسᘘᙬدال الجينات التالفة ᗷأخرى سلᘭمة. ᡧᣎوالعلاج الجي ᢝ ᡧᣎالجي ᢕᣂات التعبᘭيوضح آل      BIO.3.3.02.024

Marks per Bonus Question
 ᢝ
ᡧᣚل سؤال إضاᝣالدرجات ل

5 BIO.3.3.02.024 Illustrate the mechanisms of gene therapy and the replacement of defective genes with healthy ones.

Part( 1 and 2)  MCQ ᢝ واسᘘᙬدال الجينات التالفة ᗷأخرى سلᘭمة. ᡧᣎوالعلاج الجي ᢝ ᡧᣎالجي ᢕᣂات التعبᘭيوضح آل     BIO.3.3.02.024

Part (3)  FRQ BIO.3.3.02.024 Illustrate the mechanisms of gene therapy and the replacement of defective genes with healthy ones.

* Maximum Overall Grade
*الدرجة القصوى الممكنة

110
ᢝ تحدᘌد ال سب وال᜻ـشـف عن الجرائم ᗷاستخدام الحاسوب من خلال استخدام 

ᡧᣚ ـشـري وأهميتهᘘب الجينوم الᘭة من الأمراض وتركᘌمة للوقاᘭنات سلᚏة لإنتاج بروتᘭفرات الوراثᘭل الـشـᘌدرس تعدᘌ       BIO.3.3.03.005
امج التفاعلᘭة. ᢔᣂال

BIO.3.3.03.005 Study the importance of the genetic codes modification in producing intact proteins for the prevention of diseases and the importance of the human 
genome composition in determining the paternity and crime detection, by using the interactive software in a computer.

Exam Duration - مدة الامتحان 120 minutes
ᢝ تحدᘌد ال سب وال᜻ـشـف عن الجرائم ᗷاستخدام الحاسوب من خلال استخدام 

ᡧᣚ ـشـري وأهميتهᘘب الجينوم الᘭة من الأمراض وتركᘌمة للوقاᘭنات سلᚏة لإنتاج بروتᘭفرات الوراثᘭل الـشـᘌدرس تعدᘌ      BIO.3.3.03.005
امج التفاعلᘭة. ᢔᣂال

Mode of Implementation -قةᗫᖁط 
التطبيق

SwiftAssess & Paper-Based BIO.3.3.03.005 Study the importance of the genetic codes modification in producing intact proteins for the prevention of diseases and the importance of the human 
genome composition in determining the paternity and crime detection, by using the interactive software in a computer.

Calculator Allowed ᘭᗖة الانتقائᘭةالمᗫᖂد من التجارب والاᜧتـشـافات. ᡨᣂة من خلال الᘭائنات الحᝣخصائص معينة لل ᢝ
ᡧᣚ ᢕᣂالتأث ᣢـشـر القدرة عᘘمتلك الᘌ ، ᢝᣘالانتقاء الاصطنا ᢝ

ᡧᣚ يوضح أنه     BIO.3.2.03.008

الآلة الحاسᘘة مسموحة  BIO.3.2.04.006 Explain that in artificial selection, humans have the capacity to influence certain characteristics of organisms through selective breeding.

ᢝ بᚏئة معينة.
ᡧᣚ قاء والتᜓاثرᘘة تمام᠍ا للᘘا مناسᘭ᠍ا وفسيولوجᘭ᠍ح᠍ا وسلوكᗫᖁة تـشـᘭائنات الحᝣمن عليها الᘭمجموعات ته ᢝᣙᘭف ي تج الانتقاء الطبᘭيوضح  ك       BIO.3.2.03.009

BIO.3.2.03.009  Describe how natural selection produces  populations dominated by organisms that are anatomically, behaviorally, and physiologically well-suited to 
survive and reproduce in a specific environment.

ᢝ بᚏئة معينة.
ᡧᣚ قاء والتᜓاثرᘘة تمام᠍ا للᘘا مناسᘭ᠍ا وفسيولوجᘭ᠍ح᠍ا وسلوكᗫᖁة تـشـᘭائنات الحᝣمن عليها الᘭمجموعات ته ᢝᣙᘭف ي تج الانتقاء الطبᘭيوضح  ك           BIO.3.2.03.009

BIO.3.2.03.009  Describe how natural selection produces  populations dominated by organisms that are anatomically, behaviorally, and physiologically well-suited to 
survive and reproduce in a specific environment.

ᢝ مدعومان ᗷخطوط متعددة من الأدلة التجᘭᙫᗫᖁة. ᢔᣐأن السلالة المـشـتـركة والتطور البيولوᗷ دᘭتف ᢝ ᡨᣎة الᘭالمعلومات العلم  ᢕᣂتفس         BIO.3.2.02.001

BIO.3.2.02.001 Communicate scientific information that common ancestry and biological evolution are supported by multiple lines of empirical evidence.

ᢝ عدد الأفراد من ᗷعض الأنواع ،   (2)   ظهور أنواع جدᘌدة ᗷمرور الوقت ،
ᡧᣚ ادةᗫ(1)   ز   :ᣠة قد تؤدي إᘭئᚏالظروف الب ᢝ

ᡧᣚ ات ᢕᣂأن التغيᗷ م الأدلة الداعمة للادعاءاتᘭتقي         BIO.3.2.03.010
 و   (3)   انقراض الأنواع الأخرى.

BIO.3.2.03.010 Evaluate the evidence supporting claims that changes in environmental conditions may result in: (1) increases in the number of individuals of some 
species, (2) the emergence of new species over time, and (3) the extinction of other species.

ᢝ عدد الأفراد من ᗷعض الأنواع ،   (2)   ظهور أنواع جدᘌدة ᗷمرور الوقت ،
ᡧᣚ ادةᗫ(1)   ز   :ᣠة قد تؤدي إᘭئᚏالظروف الب ᢝ

ᡧᣚ ات ᢕᣂأن التغيᗷ م الأدلة الداعمة للادعاءاتᘭتقي         BIO.3.2.03.010
 و   (3)   انقراض الأنواع الأخرى.

BIO.3.2.03.010 Evaluate the evidence supporting claims that changes in environmental conditions may result in: (1) increases in the number of individuals of some 
species, (2) the emergence of new species over time, and (3) the extinction of other species.

ᢝ الصناعة والزراعة.
ᡧᣚ قهᘭة تطبᘭفᘭوضح كᗫو ، ᢝ

ᡵᣍل الوراᘌالتعد ᣢعض الأمثلة عᗷ صفᘌ         BIO.3.3.01.021

BIO.3.3.01.021 Describe some examples of genetic modification, and explain how it is applied in industry and agriculture.

ᢝ للتᜓاثر ᗷمرور الوقت. ᡧᣎب الجيᘭالـتـرك ᢝ
ᡧᣚ ات ᢕᣂة لتوضيح التغيᘭم والاحتمالᘭات المفاهᘭتطبيق إحصائ         BIO.3.2.04.007

 BIO.3.2.04.007 Apply concepts of staƟsƟcs and probability to explain changes in the geneƟc makeup of apopulaƟon over Ɵme.  

ᢝ للتᜓاثر ᗷمرور الوقت ᡧᣎب الجيᘭالـتـرك ᢝ
ᡧᣚ ات ᢕᣂة لتوضيح التغيᘭم والاحتمالᘭات المفاهᘭتطبيق إحصائ         BIO.3.2.04.007

 BIO.3.2.04.007 Apply concepts of staƟsƟcs and probability to explain changes in the geneƟc makeup of apopulaƟon over Ɵme.  

ᢝ للتᜓاثر ᗷمرور الوقت ᡧᣎب الجيᘭالـتـرك ᢝ
ᡧᣚ ات ᢕᣂة لتوضيح التغيᘭم والاحتمالᘭات المفاهᘭتطبيق إحصائ         BIO.3.2.04.007

 BIO.3.2.04.007 Apply concepts of staƟsƟcs and probability to explain changes in the geneƟc makeup of apopulaƟon over Ɵme.  

 A learning outcome from the SoW**** Undisclosed Undisclosed
ناتج من الخطة الفصلᘭة**** غᢕᣂ معلن غᢕᣂ معلن

 A learning outcome from the SoW**** Undisclosed Undisclosed
ناتج من الخطة الفصلᘭة**** غᢕᣂ معلن غᢕᣂ معلن
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Figure 1

U3M12L2 page 86

U4M14L1 page  102

U3M12L1 page 82

U3M12L2 page 88

U3M12L2 page 84
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6 Figure 11 U4M14L2 page 109

5

*** Type of All Questions
نᖔع ᛿افة الأسئلة

11 Figure 3 U4M14L1 page 101

12 Figure 4 U4M14L2 page 103

13 Figure 10 U4M14L2 page 108

8 Figure 6 U3M12L1 page 79

9

2022/2023 Question** Learning Outcome***
Reference(s) in the Student Book (Aldiwan  Version)

ᢝ كتاب الطالب (ᙏسخة الديوان)
ᡧᣚ المرجع

السؤال** ناتج التعلم***
2

1

2 U3M12L1 page 74

21

11

3

Figure 2 U3M12L1 page 75

Figure 4 U3M12L1 page 77
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Figure 13 U4M14L2 page 110

16

The 2 bonus questions will target LOs from the SoW. These LOs can be within the ones used for the main questions or any other ones listed in the SoW.

ᢝ الخطة الدراسᘭة.
ᡧᣚ ة أو أي أسئلة أخرى مدرجةᘭسᛳة هذه ضمن تلك المستخدمة للأسئلة الرئᘭمᘭمكن أن تكون النواتج التعلᘌ  .ةᘭم من الخطة الدراسᘭة نواتج التعلᘭستهدف الأسئلة الإضافᙬس

While the overall number of marks is 110, the student's final grade will be out of 100.
Example: if a student scores 75 on the exam, the mark will be 75 and if (s)he scores 107, it will be reported as 100 (maximum possible grade).

مع أن مجمᖔع العلامات الᝣاملة هو 110، فإن درجة الطالب(ة) النهائᘭة تحᙬسب من 100. 
مثال: إذاᝏانت درجة الامتحان 75، س᛿ ᡨᣛᘘᙬما ᢝᣦ بᚏنما إذا ᛿انت درجة الامتحان 107 ستكون الدرجة 100 (الدرجة القصوى الممكنة).

Questions might appear in a different order in the actual exam, and bonus questions will be clearly marked on the system (or on the exam paper in the case of G3 and G4).

.(G4و G3 ᡧ ᢕᣌحالة الصف ᢝ
ᡧᣚ ورقة الامتحان ᣢالنظام (أو ع ᣢشᜓل واضح عᚽ ةᘭد الأسئلة الإضافᘌتم تحدᚏوس ، ᢝᣢالامتحان الفع ᢝ

ᡧᣚ ب مختلفᛳت ᡨᣂقد تظهر الأسئلة ب

19

As it appears in the textbook, LMS, and scheme of work (SoW).
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Figure 16 U4M14L3 page 114

U4M14L3 page 112

Figure 18

17

10

15

ᢝ كتاب الطالب وLMS والخطة الفصلᘭة. 
ᡧᣚ ما وردت᛿ 

Figure 22 U4M14L3 page 118

18

U4M14L3 page 116

14

Figure 3 U3M12L1 page 76

Table 3 U4M14L3 page 112


